



QK2236487

2022

中文核心期刊
中国人文社会科学核心期刊(CASS)

中原文物

CULTURAL RELICS OF CENTRAL CHINA

双月刊(总第226期)

4



河南博物院
HENAN MUSEUM

中原文物

2022年第4期 双月刊(总第226期)

《中原文物》编辑委员会

主任 马萧林

副主任 张得水

委员(以姓氏笔画为序)

方 辉 史家珍 许 宏

朱岩石 江林昌 刘 毅

杜启明 陈星灿 苏荣誉

张得水 李 琴 杭 侃

郑 岩 武 玮 顾万发

袁广阔 曹汉刚 韩国河

主编 马萧林

常务副主编 张得水

副主编 武 玮

编辑部主任 武 玮

编 辑 黄林纳 刘丁辉

英文编辑 张 莉

整体设计 韩 青

考古发现

洛阳瀍河区西周墓C3M521发掘简报 / 洛阳市文物考古研究院 / 4

郑州荥阳槐林墓地汉墓M98发掘简报

/ 郑州市文物考古研究院 荥阳市文物保护管理中心 / 9

驻马店上蔡明顺阳王朱有烜墓发掘简报 / 彭爱杰 / 16

中古时期文化交流与融合

民族交融视野下的十六国墓葬 / 韦 正 辛 龙 宁 琰 / 24

西晋至北朝时期北京地区墓葬变化的考古学观察 / 张利芳 / 38

中古时期尸床葬研究 / 刘连香 / 45

甘肃武威慕容智墓披袍俑的多元文化渊源探析 / 杨 璞 / 56

考古与文物研究

模仿与化形:史前玉器与动物崇拜探索 / 鞠荣坤 / 67

西安米家崖遗址出土骨器初步研究

/ 朱君孝 冯维伟 张翔宇 柴 怡 王艳鹏 吴 凡 / 78

从先秦时期的食官体系看偃师商城宫城1号和6号建筑基址的性质

/ 陈国梁 / 87

洛阳东郊西周墓出土芮伯卣及相关问题探讨 / 王军花 / 96

汉魏洛阳城的祭祀礼制建筑空间 / 钱国祥 / 102

六博行棋规则研究 / 何一昊 / 114

《后魏孝文帝故希玄寺之碑》及造像的社会背景研究

/ 侯卫东 / 120

洛阳伊川大庄唐墓出土铜镜年代及反映的文化交流 / 王敏凤 / 126

龙门石窟唐代歌伎造像的新认识 / 陈 莉 杨超杰 / 131

景德镇御窑厂遗址明洪武砖瓦产地新考 / 吉笃学 刘 龙 / 136



- Luoyang Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology / 04
The excavation of the Western-Zhou burial C3M521 at Chanhe District, Luoyang
- Zhengzhou Municipal Institute of Cultural Relics and Archaeology / 09
The excavation of the Han-period burial at Huailin, Zhengzhou PENG Aijie / 16
- The excavation of the ZHU Youxuan tomb of the Ming Dynasty at Shangcai, Henan WEI Zheng et al. / 24
- Burials of the Sixteen Kingdoms in a perspective of ethnic integration ZHANG Lifang / 38
- Interactions between the Beijing region and the steppe in the Western Jin, Southern and Northern Dynasties LIU Lianxiang / 45
- On the corpse-platform burial of the mediaeval period YANG Jin / 56
- On the nomadic origin of figurines from the Murong Zhi burial at Wuwei, Gansu
- On the burial custom of pig mandibles in the Taosi cemetery JU Rongkun / 67
- Imitation and transformation: prehistoric jade and animal worship ZHU Junxiao et al. / 78
- On the bone tools unearthed from the Mijiaya site, Xi'an CHEN Guoliang / 87
- On the function of constructions No. 1 and No. 6 in the palatial area of the Yanshi Shang-Dynasty City site WANG Junhua / 96
- On the bronze ware you with inscriptions Ruibo and the bronze ware gui with inscriptions Ruiji QIAN Guoxiang / 102
- On the ritual constructions in the Luoyang City site of the Han-Wei period HE Yihao / 114
- On the play rule of the Liubo chess HOU Weidong / 120
- On the Xixuan temple stele and its social background WANG Minfeng / 126
- On the date of burial M3 of the Tang Dynasty at Dazhuang, Yichuan, and the bronze mirror CHEN Li and YANG Chaojie / 131
- A new perspective of the geji statues of the Tang Dynasty in the Longmen Grottoes JI Duxue and LIU Long / 136
- On the production area of the Hongwu bricks and tiles from the Yuyaochang site at Jingdezhen

主管单位 河南博物院
主办单位 河南博物院
编辑出版 《中原文物》编辑部
地址 郑州市农业路8号
邮政编码 450002
E-mail zywwbm@163.com
电话 0371-63511062
刊数 双月刊
出版日期 2022年8月20日
印刷 河南瑞之光印刷股份有限公司
国内发行 郑州市邮政局报刊发行局
订购处 全国各地邮政局
国外发行 中国国际图书贸易总公司

(北京399信箱)

ISSN1003-1731 CN41-1012/K

邮发代号：36-136 国外代号：BM308 国内定价：18.00 元

官方网站 <http://zyww.chnmus.net>

ISSN 1003-1731

A standard linear barcode representing the ISSN number 1003-1731. To the right of the barcode is the digit '0' and the character '8' enclosed in a small triangle.

9 771003 173220